
 
 
 

 
И ДАЉЕ БЕЗ ОТПРЕМНИНА 

Оманула покрајинска администрација! 
 
         Након 35 и више година проведених у неусловима „делатности од посебног 
друштвеног интереса“, одлазак из војвођанских кућа знања, администрација је 
учинила да ти запослени, а сада новопечени пензионери и без, некад уобичајеног, 
сата који је претходним пензионерима уручиван на зборовима радника или 
синдикалним скуповима приликом годишњице школе, знају „колико је сати“ и да још 
једном схвате да се власт за њих није бринула ни док су били запослени, а још мање 
на преласку у најбројнију друштвену групу - пензионере, пошто им није исплатила ни 
ону бедну отпремнину коју су иначе добили сви, па чак и они из пропалих и/или 
приватизованих компанија, а да не говоримо о онима који су отишли из јавних 
предузећа и који су добијали и за две-три године рада у тим 
предузећима/установама више него ли просветари за три-четири деценије у 
просвети. Стога лицемерно звуче (о)правдања о томе ко је крив за то што просветни 
пензионери, али само у Војводини (пошто је у централној Србији и Београду ова 
принадлежност исплаћена и онима који су у пензије отишли почетком ове године), 
где је отпремнина последњи пут исплаћена још у децембру 2009. године.  
         Из разговора са представницима Покрајинског секретаријата за образовање 
обавештени смо да је Покрајина престала исплаћивати ову принадлежност након 
доношења новог Закона о основама система образовања и васпитања, који је ступио 
на снагу 11.09.2009. године, јер је наводно измењена надлежност исплатиоца 
отпремнине, те да је исплата отпремнине у надлежности Републике, односно 
републичког буџета. Додуше и ту су показали недоследност, јер су наставили са 
исплатама до краја 2009. године. У исто време надлежни из Министарства просвете 
тврде да се ништа није променило, па чак ни у формулацији Закона о основама 
система образовања и васпитања, сем редног броја члана који уређује обавезу 
исплате, између осталог и отпремнина, тим пре што је та обавеза за Покрајину и даље 
утврђена новим Законом о утврђивању надлежности АПВ („Сл. гласник РС“ број 
99/2009 од 01. децембра 2009). 
         Уосталом, док ми, а нарочито пензионери из 2010. и 2011. године, очекујемо да 
се две администрације договоре, и сами можете проверити да ли се нешто у 
„Кровном“ закону мењало или није и да ли је на основу тога Покрајина добро 
поступила када није планирала средства за отпремнине војвођанских просветних 
пензионера, односно да ли је држава правилно поступила када није обезбедила 
средства покрајинском буџету да може исплатити отпремнине. Елем, Закон о 
основама система образовања и васпитања („Службени гласник РС“, бр. 62/2003, 
64/2003, 58/2004, 62/2004, који је ступио на снагу 25.06.2003., а измењен и 
допуњен ступио на снагу 05. јуна 2004.) је отпремнине за одлазак у пензију уређивао 
у члану 142. став 1. тачка 4., којом је утврђено да се у буџету Републике обезбеђују 
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средства за „плате и додатке запослених у основним и средњим школама, социјалне 
доприносе на терет послодавца, порез на фонд зарада, отпремнине и помоћ“, а нови 
„Кровни“ закон („Службени гласник РС“, бр. 72/09) ову принадлежност утврђује у 
члану 157. став 2. тачка 4. која каже да се у буџету Републике Србије обезбеђују 
средства за „стицање образовања и васпитања деце и ученика у основној и средњој 
школи које оснива Република Србија, аутономна покрајина и јединица локалне 
самоуправе за плате, накнаде и додатке запослених у основним и средњим школама, 
социјалне доприносе и отпремнине“. 
         Из разговора са представницима и Министарства просвете (сектор за 
финансије) и Покрајинског секретаријата за образовање неслужбено сазнајемо да ће 
се решење за ово питање пронаћи до краја јуна ове године и да ће некад запослени у 
војвођанским кућама знања (њих сада већ више од 780) своје отпремнине добити у 
наредних 2-3 месеца, наравно у износу којим је то прописано Посебним колективним 
уговором што другим речима значи да ће бити умањене бар за износ колико је била 
инфлација у периоду од кад су они отишли у заслужену пензију па до тренутка кад 
им отпремнина буде и исплаћена. Друго решење је да „пресавију табак“ и да туже 
школе, у ком случају би „дара била скупља него мера“, јер је сасвим извесно да ће 
судови пресудити у њихову користи и то не само голу отпремнину, већ и припадајуће 
камате за период за који им је ово право и ускраћено. На тај начин би 140 милиона 
динара, колико износе неисплаћене отпремнине за 2010. годину и око 40 милиона за 
оне који су то право стекли у овој години буџет, сасвим свеједно да ли онај државни 
или онај покрајински, коштали више него да су нашим бившим колегама, а сада 
пензионерима то исплатили на време. 
 
Нови Сад, 12.04.2011.год.                                           проф. Хаџи Здравко М. Ковач 
                                                                              генерални секретар НСПРВ и СрпС 

 


